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Abstract (in English)

Bread  the major food of most  the world population,  is usually made from 

flour  in  addition  to  other  materials  to  promote  its  various  properties 

.potassium bromate is one of these materials, addition of potassium bromate 

to promote properties of bread such as appearance, texture, shape and size, 

there is a lot of controversy  about its health hazard such as kidney failure, 

hearing loss, respiratory  difficulty  and causing different cancer .

There aremany analytical methods for determination of potassium bromate 

but they are complicated, expensive and time consuming.

The objective of this research is to develope, simple, easy,and cheap and 

simple method for determination of potassium bromate in bread.

We took Greater Khartoum as an example (Khartoum, Khartoum-North and 

Omdurman) collecting a total of twenty seven (27) samples, eighteen (18) 

from the machinery bakeries and nine (9)  from manual bakeries.
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Qualitative  analysis  was  carried  out  using  the  following  reagent:  silver 

nitrate,  crystal  violet  and  sulfanillic  acid  in  addition  to  Thin-Layer 

chromatography .

Quantitative analysis was carried out using UV-Vis spectrophotometry with 

crystal  violet  and  sulfanillic  acid,  and  inductively  coupled  plasma 

techniques.

The resultsobtained were as follows: the mean of concentration (ppm) for 

machinery  bread  by  using  sulfanillic  acid  reagent  for  Khartoum  (9.6), 

Khartoum-North (8.6) and Omdurman (7.4), but the mean concentration of 

manual  bread for  Khartoum (0.6),  Khartoum-North  (0.5)  and Omdurman 

(0.5). And by using crystal violet reagent (machinery bread) for Khartoum 

(13.0),  Khartoum-North  (11.9)and  Omdurman  (10.7)  but  the  mean 

concentration of manual bread for Khartoum (0.7), Khartoum-North (0.566) 

and  Omdurman  (0.5).by  using  inductively  coupled  plasma  instrument  in 

machinery  bread  for  Khartoum  (84.0),  Khartoum-North  (73.5)and 

Omdurman  (57.9)  but  the  manual  bread  for  Khartoum (0.00),Khartoum-

North (0.00)and Omdurman(0.2).

From the promising qualitative test with sulphanillic acid we were able to 

introduce and promote the reagent for quantitative work. The reagent proved 

to be highly stable, sensitive and cheap. It is the first time for this reagent  to 

be used for quantitative determination of bromate in baked materials. Further 

study’s could be carried to increase it is sensitivity and selectivity.   
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البحث مستخلص  

 مععن , ويصععنع العععالم سكان  لمعظم الرائيساي الغذاء هو الخبز
 خواصععه لتحساععين تهدف والتي الخراى المواد بعض جانب إلى  الدقيق

البوتاسيوم. براومات المواد هذه , ومن المختلفة
 الخععبز خععواص تحساين البوتاسيوم براومات إضافة من الهدف

 عععن ادعععاءات هنالك أن  والحجم. إل والشكل والملمس المظهرا مثل
 المععرااض. مععن العديععد فععي يتساععبب انععه يعتقد حيث الصحية مخاطراه

 والساععراطانات التنفععس وصعععوبة الساععمع وفقدان  الكلوي الفشل مثل
المختلفة.

 لكنها البوتاسيوم براومات لتحليل الطراق من العديد توجد  
 ليجععاد البحععث . يهععدف والععوقت الطرايقععة حيععث مععن ومكلفة معقدة
الكيميائية. التغيراات تجاه وثابتة وسهلة ورخيصة بسايطة طرايقة

 الخراطععوم – (الخراطععوم كمثععال المثلثععة العاصععمة البحث أخذ
 مععن  عينععة18 شععملت ) عينععة27( مجمععوع درمان ) واخععذ أم – بحراي

 تحاليععل عليهععا اليدويععة. أجرايععت المخابز من  عينات9و اللية المخابز
 البنفساععجية البلععورة وصبغة ، الفضة نتراات كواشف باستخدام وصفية

 الطبقععة كراوماتوغراافيععا إلععى  بالضععافة الساععلفانيلك حمععض وكاشععف
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 وفععوق المرائيععة الشعععة باسععتخدام كميععة تحاليععل أجرايععت ثم الراقيقة
 ، الساعععلفانيلك وحمعععض البنفساعععجية البلعععورة لكاشعععفي البنفساعععجية

الحساي.  البلزما  مزدوج جهاز واستخدام
 ) للعينات المليون  من ( بالجزء التراكيز لمتوسط النتائج كانت

( الخراطععوم فععي الساععلفانيلك حمععض كاشف اللي) باستخدام (الخبز
 الععتراكيز ). ومتوسععط7.4( ))  وامععدرمان 8.6 بحراي ) والخراطوم9.6

 ) وأم0.5بحععراي( ) والخراطععوم0.6( الخراطععوم فععي اليععدوي للخععبز
 )13.0الخراطععوم( البنفساععجية البلورة صبغة ) وباستخدام0.5( درمان 

 فععي اليععدوي الخععبز ) أما10.7( درمان  ) وأم11.9( بحراي والخراطوم
 )0.5( درمععععان  ) وأم0.6بحععععراي( ) والخراطععععوم0.7( الخراطععععوم
الخراطععوم( اللععي للخععبز الحساععي البلزمععا مععزدوج جهععاز وباسععتخدام

 اليدوي الخبز )أما57.9( درمان  ) وأم73.5( بحراي ) والخراطوم84.3
).0.2( درمان  )  وأم0.00بحراي( ) والخراطوم0.00( الخراطوم في

 الساععلفانيلك حمععض لكاشععف الوصععفي للتحليععل المفيععدة النتائج ومن
 وذلععك الكمععي التحليععل إلععى  الكاشععف وتطععويرا لنقععل الدراسععة بحثت

 بالثبععات الكاشف يتميز (الحمضية) حيث التفاعل ظراوف في بالتحكم
 أن  التكلفععة. وبمععا وعععدم والحسااسية الكيميائية التغيراات تجاه العالي

 نعتععبراه لععذا قبععل مععن الكمععي التحليععل فععي يساععتخدم لم الكاشف هذا
 المخبوزات في البوتاسيوم براومات كميات لقياس جديد كمي كاشف
ًل يبحث أن  ويمكن وانتقائيته.  حسااسيته زيادة إمكانية مساتقب
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